
8.1.3 Která slovesa jsou deponentní? 

Je docela těžké vytvořit pravidlo, proč některá slovesa jsou deponentní, když většina je 

normální. Mnohá z deponentních sloves jsou slovesa intranzitivní, tj. nemohou mít 

předmět (např. kráčím), existuje však tak mnoho výjimek, že toto není užitečné 

vodítko. 

Tvar slovesa v seznamu slovíček nebo ve slovníku ukazuje, zda je sloveso deponentní, 

protože slovesa se vždy uvádějí v 1. os. sg. ind. préz. Pokud má uvedené sloveso 

koncovku –ω, bude se časovat jako normální sloveso λυω; pokud má koncovku -οµαι, 

bude to deponentní sloveso a bude se časovat jako ῥυοµαι. 

Například πιστευω (věřím) a βαπτιζω (křtím) jsou slovesa normální jako λυω, zatímco 
ἐρχοµαι (přicházím) a ἀρχοµαι (začínám) jsou deponentní jako ῥυοµαι. 


